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Předseda Pirátů Ivan Bartoš se ptá lídra středočeské KRAJSKÉ kandidátky Jiřího Snížka

Pro mě byli a jsou hrdinové především 

rodiče. Situace kolem koronaviru byla za-

těžkávací zkouškou pro všechny profese. 

Vedle našich prací je ale potřeba postarat 

se také o naše děti. 

Sama vím, jak je to těžké, protože mám pět 

dětí. Kromě práce, kterou se snažíme dělat 

v rámci home ofce, pokud to lze, musíme 

zajistit činnosti, které se jinak odehrávají ve 

školách a školkách. Vedle vaření je potřeba 

děti učit, případně je nějak zabavit. Je to 

nesmírně těžké. Proto bych chtěla poděko-

vat a povzbudit všechny rodiče a vyslovit 

obdiv zejména těm, kteří jsou na to sami, 

samoživitelkám a samoživitelům. Děti jsou 

naše budoucnost.

Jak si vedeš ty a všichni Piráti ve Středočes-

kém kraji v téhle době?

Tak například já se kvůli nouzovému neoženil. 

Svatbu jsme měli naplánovanou na půlku dub-

na, ale plány pochopitelně vzaly za své. Ale to 

není tak důležité ani zajímavé. Piráti a nejen 

oni si podle mě v posledních týdnech vedou 

skvěle. Chci moc poděkovat všem, kteří nějak 

pomáhají, i když sami to mají také těžké. My 

Piráti máme výhodu, že jsme dobře organizo-

vaní a máme zkušenosti z dřívějších akcí, takže 

jsme začali pomáhat takřka okamžitě. Jsou to 

aktivity napříč celým krajem. Šijeme roušky, 

rozvážíme štíty zdravotníkům, přispíváme na 

plicní ventilátory nemocným, pomáháme se-

niorům a matkám v azylových domech, sbí-

ráme notebooky pro potřebné, koordinujeme 

dobrovolníky na několika místech v kraji. Naši 

experti ale pomáhají i nad rámec kraje, napří-

klad v rámci celostátní platformy COVID19CZ.

Jaký máš vlastně tady ve Středních Čechách 

tým?

Piráti ve Středočeském kraji jsou vlastně můj 

tým snů. Je to vidět i na naší kandidátce do pod-

zimních krajských voleb, kterou máme velmi 

dobře postavenou a vyváženou. Máme mezi se-

bou odborníky na dopravu, zdravotnictví, vzdě-

lávání i nance a veřejné zakázky. Řada z nás 

má zkušenosti z komunální politiky.  

Když jsi na Pirátském sjezdu představil Stře-

dočeský kraj jako donut s dírou uprostřed, 

Můj obdiv a poděkování patří všem řidi-

čům a strojvedoucím, kteří byli denně vy-

staveni riziku nakažení zákeřným virem 

COVID-19, a přesto spolehlivě každý den 

jezdili na svých linkách. 

Zvláštní dík je určen i průvodčím ve vlacích 

všech dopravců, kteří i přes různá úskalí do-

provázeli své vlaky a denně byli vystaveni 

střetu se stovkami cestujících a zároveň při-

praveni vždy pomoci a poradit. 

V neposlední řadě děkuji také dispečerům, 

kteří se denně operativně potýkají s novými 

doporučeními a nařízeními a dovedou je vel-

mi rychle zpracovat a uvést do provozu.

 Bohužel stát tyto zaměstnance nevnímá 

jako ty nejdůležitější, a tak se jim často ne-

dostává potřebných ochranných pomůcek. 

Přitom doprava a infrastruktura jsou ne-

méně důležité než zdravotnictví a obchod.

Držím palce všem lidem, jak v dopravě, tak 

všem ostatním, a věřím, že se přes toto 

nepříjmené období všichni překleneme ve 

zdraví.

každý to hned pochopil. Půjdete s tímhle mo-

tivem i do volební kampaně?

Do kampaně se chystáme především s naším 

programem a vůlí změnit Střední Čechy k lep-

šímu. Určitě nechceme nahradit koblihu donu-

tem. Náš kraj má řadu závažných problémů, 

které potřebujeme rychle začít řešit. Třeba ta 

pověstná mizerná kvalita středočeských silnic 

nebo nepořádek ve veřejných nancích kraje. 

V posledních týdnech, v době nouzového stavu 

se také ukázalo, že netransparentní a skandály 

zatížené vedení kraje může dokonce ohrožovat 

bezpečnost občanů. Vím od řady starostů, že 

dostat z krajského úřadu potřebné informace je 

hodně složité a o praktické pomoci ani nemlu-

vě. 

Ale nebudeme jen kritizovat. Pro nás všechny 

byla a je koronakrize velkou školou. Chceme ty-

to zkušenosti využít a být na případné další kri-

ze lépe připravení. Tato krize nás kromě jiného 

naučila dívat se dál než za svůj plot. Toto vědo-

mí by nám mělo zůstat nejen do konce výjimeč-

ného stavu ale také po podzimních volbách.

S jakými hlavními tématy jdou Středočeští 

piráti do voleb ?

Máme tři hlavní programové pilíře: rozvoj 

zdravotnictví, do kterého máme výborný vhled 

díky Petrovi Tomášovi, který 30 let působil ve 

zdravotnictví ve Středočeském kraji. Další pri-

oritou je ochrana krajiny s ohledem na nebez-

pečí sucha a s tím související územní rozvoj. 

Jako třetí, ale stejně důležité téma máme střed-

Osobně bych chtěla poděkovat všem švad-

lenkám a krejčím.

 Profesionálům i těm, kteří se jimi stali 

v podstatě ze dne na den kvůli nedostatku 

ochranných pomůcek. Jste hrdinky a hrdi-

nové dnešní doby! 

Vážím si toho, že v podstatě a bez nadsázky 

šilo celé Česko. Mnoho lidí věnovalo svůj čas, 

nakupovalo materiál a hotové výrobky ne-

zištně darovalo nejen lidem ve svém okolí, 

ale především do nemocnic, domovů pro 

seniory, policii a hasičům, pošťákům nebo 

prodavačkám v supermarketech. Vím, jaké 

to je sedět hodiny denně u šicího stroje, stří-

hat po nocích nebo se snažit zjistit, proč vám 

zrovna teď, v nejnevhodnější okamžik, přes-

tal šicí stroj pracovat. Vzhlížím k těm, kteří 

dokázali za den ušít až sto roušek a více. Dě-

kuji však i těm, co se až kvůli této situaci nau-

čili šít a vyrobili alespoň pár kousků pro své 

okolí. Každá rouška má smysl, každá pomoc 

se počítá! Jsme v tom spolu a díky, že táhne-

me za jeden provaz.

ní školství, kterému se tu za celou existenci 

kraje nikdo systematicky a odborně nevěnoval. 

To je klíčové, abychom se jako region dokázali 

změnit z montovny na mozkovnu.

Jak bude vypadat pirátská kampaň? Všichni 

víme, že bude potřeba hodně improvizovat.

Jak sám víš, kampaně Pirátů jsou vždy velmi 

specické. Nepřijímáme žádné dary od kmotrů 

a podezřelých rem. Naopak hodně spoléháme 

na práci zapálených dobrovolníků, kteří jsou 

stejně jako my znepokojeni politickou situací 

a současným vedením kraje. Je možné, že nám 

s našimi plány ještě zamává pokračující pande-

Chci vyslovit kolegům záchranářům, zdra-

votním sestrám, lékařům i všem dalším 

zdravotnickým pracovníkům obrovský res-

pekt a poděkování. 

Právě oni jsou nejen pro mě hrdinové této 

doby a této situace. Šli do služeb s vědomím 

zcela nedostatečné ochrany. Mnohdy i ne-

pochopitelně bez podpory a pochopení 

svých nadřízených. 

Šli do práce s vědomím, že se mohou na-

kazit a následně nakazit své rodinné přís-

lušníky. Přesto do práce šli!  

Děkuji, děkuji, děkuji!

mie, ale každopádně jako vždy budeme jiní než 

ostatní. Chceme být hodně mezi lidmi, pokud 

to situace dovolí. Ve virtuálním prostoru – na 

internetu a na sociálních sítích budeme samo-

zřejmě také hodně vidět a slyšet. 

Na podzim se ale nevolí jen do krajů. Jsou i se-

nátní volby. Jaké kandidáty nabídnou Stře-

dočeští piráti?

Tohle je velká radost. Ve třech obvodech má-

me tři opravdu vynikající kandidáty. Přesněji 

dvě kandidátky a jednoho kandidáta.

Na Kladně kandiduje advokátka, matka pěti 

dětí a aktivistka Adéla Šípová. V poslední době 

bylo o ní slyšet v souvislosti s jejím bojem proti 

podvodným e-shopům s rouškami a respiráto-

ry. Na Kladně také provozuje bezplatnou práv-

nickou koronaporadnu.

V Kolíně máme velmi zkušeného experta na 

problematiku integrace menšin Cyrila Kokyho. 

Pokud se stane senátorem, budou mít po dlou-

hých osmnácti letech Romové své zastoupení 

v Parlamentu.

A nakonec v Příbrami jde do voleb středoškol-

ská učitelka a velká odbornice na vzdělávání 

s mezinárodními kontakty Simona Luftová.

ADÉLA ŠÍPOVÁ
ADVOKÁTKA A KANDIDÁTKA 
NA SENÁTORKU NA KLADNĚ

PETR PROCHÁZKA
ODBORNÍK NA DOPRAVU A KANDIDÁT 

DO KRAJSKÉHO ZASTUPITELSTVA

JANA SKOPALÍKOVÁ
BIOLOŽKA A KANDIDÁTKA 

DO KRAJSKÉHO ZASTUPITELSTVA

PETR TOMÁŠ
ODBORNÍK NA ZDRAVOTNICTVÍ A KANDIDÁT 

DO KRAJSKÉHO ZASTUPITELSTVA

CHCEmE ZMĚNIT STŘEDNÍ ČECHY K LEPŠÍMU.
současného Papalášství už bylo dost!

Chtěla bych poděkovat učitelkám a učite-

lům, kteří se museli přizpůsobit nové situ-

aci a snažili se udržovat kontakt se svými 

žáky a studenty. 

Moc dobře vím, že zdaleka ne všichni jste 

měli patřičné technické vybavení. Věřím, že 

období karantény, kdy někteří z nás jsme ko-

nečně měli možnost lépe se seznámit s online 

nástroji výuky, může přinést pozitivní přínos 

a změnu do oblasti vzdělávání.     

Děkuji žákům a studentům. Vím, že toto ob-

dobí pro vás nebylo jednoduché. Byli jste za-

valeni hromadou úkolů, někdy jste ani nevě-

děli, kde začít, nebo vám chyběla motivace. 

Věřím, že jste tento čas přesto nepromarnili 

a že to pro vás byla příležitost zkusit něco no-

vého.

Nakonec chci poděkovat rodičům. Jako mat-

ka tří dětí vím, že pro mnohé z vás to bylo 

velmi náročné období. Museli jste chodit do 

práce, řešit existenční problémy, zvládat 

chod domácnosti a navrch vám přibylo břímě 

domácí školní přípravy. Jste moji hrdinové. 

SIMONA LUFTOVÁ
STŘEDOŠKOLSKÁ UČITELKA 

A KANDIDÁTKA DO SENÁTU V PŘÍBRAMI

Kandidát na hejtmana Středočeského kraje Jiří Snížek a předseda Pirátské strany Ivan Bartoš drží donut reprezentující Středočeský kraj

Více o Jiřím najdete na www.jirisnizek.cz

Jiří Snížek, šéf středočeských Pirátů a kandidát na hejtmana, je rozhodně všestranná 

osobnost a také 100% Středočech – narodil se v Kolíně, vyrůstal v Záboří nad Labem 

a nyní žije v Kolíně. Na gymnázium chodil v Kutné Hoře. Vystudoval ČVUT i filozofii. Je 

stejně vášnivý fotbalista jako houslista. V tomto rozhovoru vám ho chci alespoň krát-

ce představit. O Jirkovi bude ještě hodně slyšet, tím jsem si jistý.

Ivan Bartoš, předseda Pirátské strany

ANKETA: KDO JE VAŠÍM HRDINOU KORONAKRIZE?
Zeptali jsme se středočeských pirátských kandidátů do krajského zastupitelstva a do senátu

ADÉLA DO SENÁTU!
www.adelasipova.cz

SLEDUJ
STŘEDOČESKÉ
PIRÁTY 
NA WEBU

stredocesky.pirati.cz
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PIRÁTSKá KANDIDÁTka na senátorku Adéla Šípová: VNÍMÁM industriální historii KLADNA

Kandiduješ na Kladně za Piráty do Senátu. 

Připadáš si jako kladenský patriot?

Jsem velký patriot. Mám ráda Kladno, vnímám 

jeho industriální historii. Fascinuje mě. Miluji 

kulturní akce, které se tu konají, a snažím se 

podporovat i ostatní patrioty. Je mnoho kladen-

ských osobností, které sleduji, známe se a já si 

jich nesmírně vážím, protože oni právě tvoří 

specickou atmosféru na Kladně.

O Kladnu se říká, že je to noclehárna Prahy, 

kam lidé jezdí za prací i za zábavou. Kladno pak 

i večer zeje prázdnotou. A to mě mrzí. Byla bych 

ráda, kdyby se tu našlo víc aktivních lidí. Klade-

ňáci například moc neznají kladenské osob-

nosti a radnice v osvětě podle mě dělá málo. Při-

tom zjišťovat detaily o tom, ve které ulici byl 

který důl, proč se která ulice jmenuje tak, jak se 

jmenuje, a komu patří ta krásná hlava ve znaku 

Poldi, je vzrušující.

V Senátu je nyní jen necelá pětina žen. Pova-

žuješ za důležité rovné zastoupení žen a mu-

žů v politice?

Vždycky mně především záleželo na tom, aby 

každý měl možnost uplatnit své talenty. Vši-

chni přece máme co nabídnout. Ale konkrétně – 

jsem žena, matka pěti dětí, vycházím z nějaké 

rodiny, z nějakých tradic. Vnímám, že ženy mají 

mnohem více bariér než muži. Ženy například 

nemohou světu dokázat tak snadno, co v nich je 

a co dokážou, pokud musí řešit, jak skloubit 

svou práci a péči o rodinu. Muži naproti tomu 

často ani netuší, jak dobrými mohou být otci, 

protože se od nich očekává, že vydělají více pe-

něz pro rodinu. Jsou to zbytečné bariéry, které 

máme v hlavě. I já je mám a denně se s nimi po-

týkám.

Na čem teď hlavně pracuješ?

Otevřela jsem u nás na Kladně bezplatnou práv-

ní „antikoroporadnu“ pro lidi zasažené aktu-

ální situací. Spolupracuji na tom s naší radnicí. 

Většinou řešíme hlavně bydlení, jak jsem se 

obávala. Jsem ale ráda, že můžu lidem odborně 

poradit. V úzkostech totiž lidé často nejsou 

schopni se správně rozhodovat. Pro potřebné 

na Kladně a v okolí chystáme také projekt po-

travinové pomoci. Na tom teď pracujeme.

Podvodné e-shopy s rouškami mě vytočily

Pirátský kandidát na senátora Cyril Koky: Jsem hrdý Kolíňan původem z Levoče

Do Senátu chci přinést zkušenosti 
ze sociální oblasti a prevence kriminality

řeba řešit. V sociální oblasti pracuji mnoho let. 

Chtěl bych aktivně pomáhat v prosazování návr-

hů, které povedou ke zlepšení života konkrétních 

lidí. 

Také se chci věnovat problematice malých obcí 

a jejich rozvoji.

Málokdo má tak bohaté zkušenosti s proble-

matikou vztahu státu, občanů a národnostních 

menšin. Co máš konkrétně v této oblasti za se-

bou?

Už skoro dvě desetiletí se zabývám problematikou 

národnostních menšin na Krajském úřadu Stře-

Kandiduješ v Kolíně do Senátu. S čím jdeš do 

voleb?

Za prvé se chci zasadit o pozvednutí úrovně na-

šeho učňovského školství. Každý přece nemůže 

být IT specialistou. Potřebujeme i dobré truhláře 

nebo elektrikáře. 

Učňovské školství si zaslouží větší prestiž ve spo-

lečnosti. To jsem si vzal jako svůj úkol. Také chci 

pomoci v propojování učňovského školství a kon-

krétních zaměstnavatelů. 

Moje druhé téma, které se mě bolestně dotýká, je 

problematika sociálního vyloučení a rozvoj chu-

dých regionů. Situaci v těchto oblastech je pot-

dočeského kraje. Obsahem mojí náplně práce je 

především problematika integrace romské men-

šiny na území kraje. 

Také jsem členem poradních orgánů na vládní 

úrovni. Podílel jsem se na realizaci několika pro-

jektů na lokální úrovni.

Tvoje dcera získala prestižní titul Miss České re-

publiky 2019. Jak jste to s manželkou přijali?

Nikol je naše jediná dcera a jsme na ni pyšní. Ús-

pěch jí moc přejeme. 

Je to zodpovědná a správná dívka. I když vyhrála, 

zůstává nohama pevně na zemi. 

Poslední otázka se také týká Nikol. Pomůže ti 

s kampaní?

To doufám, určitě podpoří svého otce!

stěhovali zpátky do tehdejšího Čes-

koslovenska. Moji kamarádi se roz-

prchli po světě nebo zůstali v Africe 

a já si musela zvykat na nové pros-

tředí a lidi i jazyk, protože česky jsem 

moc neuměla. Pamatuji si, jaký to byl 

i kulturní šok. Jihoafrická republika 

byla v porovnání s tehdejším Česko-

slovenskem mnohem vyspělejší. Ale 

dnes už je všechno jiné. Doma jsem 

teď v Příbrami.

Dlouhá léta učíš na střední škole. 

Kam se střední školství za ty roky 

posunulo?

Za těch deset let, co učím, se střední 

školství jako celek moc výrazně ne-

posunulo. Narůstá byrokracie a vět-

šina škol se neustále po-

týká s nedostatkem -

nancí. Na druhou stra-

nu, v posledních letech 

Když se tě někdo zeptá, odkud jsi, 

co odpovídáš? Česko, Rakousko ne-

bo Jižní Afrika?

Narodila jsem se v Příbrami a žila 

jsem tu do svých 7 let. V roce 1981 

jsem s rodiči emigrovala přes Jugo-

slávii do Rakouska. Tam jsme bydleli 

více než rok. Chodila jsem do školy 

a postupně se naučila německy. 

Sotva jsem si začala zvykat, pře-

stěhovali jsme se do Jihoafrické re-

publiky na následujících 10 let. Strá-

vila jsem zde hlavní část svého dět-

ství a dospívání. Chodila jsem do 

soukromé dívčí školy a v roce 1991 

ukončila studium maturitou. 

Na tuto dobu svého života nikdy ne-

zapomenu. Ale s rodiči jsme se od-

se víc a víc škol zapojuje do projektů 

EU a mají možnost čerpat ze vzdělá-

vacích fondů a grantů. 

Je tady mnoho výborných učitelů, 

které učení a práce s dětmi a mlad-

ými lidmi baví, je důležité, aby měli 

důstojné platy a podmínky pro svou 

práci. 

Vnímám současnou situaci, kdy 

jsou školy zavřené, jako učitel i rodič. 

Všichni se teď učíme nové věci, jako 

je například online výuka. Je to pří-

ležitost začít opravdovou reformu 

školství, která nás posune do 21. sto-

letí. 

Střední školství je v působnosti 

kraje. Jak se chová Středočeský kraj 

ke svým středním školám?

Kraj nemá žádnou jasnou koncepci 

pro střední školy. Současný radní pro 

školství MUDr. Zdeněk Seidl je od-

borníkem na zdravotnictví, ale o pro-

blematice škol toho moc neví. Jeho 

návrh na zkrácení letních prázdnin, 

aby se toho děti více naučily, opravdu 

není koncepce.

Kraj potřebuje jasnou koncepci pro střední školy
PIRÁTSKÁ KANDIDÁTKA na senátorku Simona Luftová: Online výuku teď řeším jako učitel i rodič

Mgr. Adéla Šípová, právnička a kladenská patriotka

Cyril Koky s dcerou Nikolou, vítězkou soutěže Miss České republiky 2019

www.adelasipova.cz

www.simonaluftova.cz

Mgr. Cyril Koky má krásný československý příběh. Narodil se v Levoči, okrese Spišská Nová Ves. Matu-

roval na Vojenské střední škole v Liptovském Mikuláši. Do Kolína se přistěhoval v roce 1987, u místní vojen-

ské posádky sloužil až do roku 1997. Zde také studoval, oženil se a založil rodinu. Magisterské studium 

dokončil opět na Slovensku – v Bratislavě. Manželka pracuje v kolínské nemocnici jako zdravotní sestra. 

Má dvě děti. Syn vystudoval Právnickou fakultu na MU v Brně, dcera je studentkou druhého ročníku Eko-

nomicko-správní fakulty Univerzity v Pardubicích. Cyril Koky pracuje na středočeském krajském úřadě, kde 

se už řadu let zabývá problematikou integrace romské menšiny v našem kraji. I když není rozený Kolíňan, 

už 33 let je tu doma. Ve obvodu Kolín kandiduje za Pirátskou stranu do Senátu. 

Mgr. Adéla Šípová se hrdě hlásí ke Kladnu, za 

které bude na podzim kandidovat do Senátu. 

Narodila se ve Vlašimi, žila v Praze i Sydney. 

Je právnička se zaměřením na veřejné zakáz-

ky, občanské i trestní právo. S manželem Gab-

rielem mají pět dětí. Už během studií se podí-

lela na založení sítě mateřských a základních 

škol. Má také bohaté zkušenosti nejen z ad-

vokacie, ale i ze školství a neziskového sek-

toru. V minulých týdnech na sebe upoutala 

pozornost, když podala spolu s pirátskou 

poslankyní Olgou Richterovou trestní ozná-

mení na podvodné e-shopy, které začaly na-

bízet roušky, respirátory a další ochranné po-

můcky a okradly stovky lidí.

„První dny nouzového stavu byly pro mě hodně 

zvláštní. Měla jsem pocit, že prožívám něco ja-

ko vědecko-fantastický příběh ze Dne tridů. 

Prázdné ulice, žádná auta, žádní lidé, děsivé ti-

cho. Ale rychle jsme se vzpamatovali. Dcery za-

čaly šít roušky a já je rozvážela. Můj pracovní 

život se přesunul do on-line prostoru.“

i
Více o Simoně najdete na

Simona Luftová, kandidátka do Senátu a středoškolská učitelka

Kandidátka do Senátu a středoškolská učitelka Simona Luftová se narodila 

v Příbrami. Pak projela půl světa, aby se do Příbrami zase vrátila. Její příběh 

a zkušenosti jsou fascinující.

www.cyrilkoky.czi
Více o Cyrilovi najdete na

A přitom věcí k řešení je více než 

dost: mnoho odborných škol je 

naplněno tak na 70 % své kapa-

city a bojují o každého studenta. 

Kraj nekoncepčně povoluje no-

vé studijní obory, které kon-

kurují školám se stejným za-

měřením ve městě nebo v re-

gionu. Jsme jeden z mála 

krajů, kde ještě neproběh-

la optimalizace odborné-

ho školství, po kterém 

řada ředitelů volá. 

Kraj musí také věnovat 

pozornost nančním 

potřebám škol, ty musí 

mít jistotu dostatečných 

nančních prostředků 

jak na vybavení, tak na 

mzdy pedagogů. Ško-

ly nesmí být v pozici, 

kdy jsou do konce 

roku v nejistotě, zda 

něco od kraje dosta-

nou či ne.
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DRŽÍME KURZ!

se vodou nasákne jako molitanová houba a voda 

v krajině zůstane.

Máš nějaké tipy, jak může chránit životní 

prostředí i obyčejný Středočech?

Je toho hodně. Každý si může vybrat, co mu 

vyhovuje a začít s málem, třeba ještě dnes. 

Opět nabídnu pár příkladů. Tak třeba 

zbytečně neplýtvat a zamýšlet se nad tím, 

jestli není pro danou věc nebo službu něja-

ká ekologičtější alternativa – jet do práce 

autem x MHD, dát kávu do kelímku x vlast-

ního hrnečku atd. Dále například ovoce 

a zeleninu lze jednoduše nakupovat místo 

v plastovém obalu/sáčku raději do vlastního 

– látkové tašky, pytlíčku ze staré záclony atp.

Sice jsou Češi výborní ve třízení, ale i tak 

zhruba polovina obsahu plastového kon-

tejneru skončí na skládce nebo ve spa-

lovně, a to není malé množství. A do tře-

tice třeba oblečení: nakupovat jen to, co 

opravdu unosíme. Věci, ve kterých už se 

necítíme, prodat, vyměnit či darovat. 

Prostě poslat dál – jinde mohou 

ještě dlouho a šťastně sloužit a je 

zbytečné je vyhazovat.

Poslední měsíce všichni řešíme jen koro-

navirus. Neutíkají nám jiná důležitá té-

mata?

Ano, to je bohužel přesné. Jeden velký prob-

lém, možná ještě větší než pandemie, už ale 

klepe na dveře. Možná nejen klepe, ale rov-

nou se prochází po našich zahradách. Je to 

sucho. Odborníci na něj poukazují už něko-

lik let. Letos to už ale vidíme všichni. Česko 

zažívá nejdelší období sucha za posledních 

500 let a v krajině chybí voda skoro za celý 

rok.

Piráti proto připravují pro podzimní kraj-

ské volby program, ve kterém je voda a péče 

o krajinu jedna z hlavních priorit. Pracuje-

me na tom nejen s odborníky, ale také s těmi, 

kterých se to přímo dotýká – se středočes-

kými zemědělci. Hlavním problémem totiž 

není skutečnost, že nám málo prší, ale to, že 

většina vody odtéká z našeho území pryč 

(např. pomocí meliorací na polích). Tuto vo-

du však je třeba zadržet v půdě, která je 

schopná při správném hospodaření poj-

mout několikanásobně více vody než naše 

přehrady.

Jak jsi prožila nouzový stav?

I já jsem byla převážně na home ofce. Ale 

rozhodně jsem se nenudila. Kromě práce 

jsem hned v průběhu prvních dnů, stejně 

jako mnoho dalších lidí, začala šít bavlněné 

roušky, které pak Piráti rozváželi těm, kdo je 

nejvíce potřeboval. Sama jsem jich stihla 

ušít přes 1500 ks.

Jde vůbec bojovat se suchem na úrovni jed-

noho kraje?

Ano, jde to. I když „bojovat“ není to správné 

slovo. Spíš bych řekla, že se potřebujeme 

vrátit blíž přírodě, přestat ji považovat za 

něco, co nám brání v plánech, a uvědomit si 

to, že jsme na ní existenčně závislí a podle 

toho se k ní začít také chovat. 

Především potřebujeme srážkovou vodu 

zadržet v půdě, a ne až v přehradách, jak to 

prosazuje ministerstvo zemědělství. Způ-

sobů, jak to udělat, je celá řada. Něco může 

udělat každý z nás, jiná opatření je třeba 

koordinovat na úrovni kraje.

Dám dva příklady, které mám ráda: Chceme 

do krajiny vrátit více malých rybníků, kte-

rým se říká nebeské, protože nemají žádný 

přítok a jsou naplněné jen vodou z atmo-

sférických srážek. Druhý příklad – Když přij-

de silný déšť, co se stane s tou vodou na ob-

rovském lánu se řepkou nebo pšenicí? 

Voda se vsákne do podloží nebo odteče po 

povrchu, protože v půdě je málo organické 

hmoty.

Každopádně jí hodně bez užitku z krajiny 

zmizí. Naopak obyčejná louka nebo remízek 

Jana Skopalíková: Sucho může být větší problém než koronavirus

NAŠÍ krajině chybí voda za celý rok

Středočeská doprava není jen dojíždění do Prahy
KANDIDÁT DO KRAJSKÉHO ZASTUPITELSTVA Petr Procházka: K železnici jsem se dostal až v dospělosti, dnes jsou vlaky můj život.

Petr Tomáš: Zdravotnické profese musí být atraktivní i pro mladé lidi

Kraj potřebuje skutečné 
odborníky na krizové řízení

pektovalo náročnost a společenský výz-

nam profese. Jednoduše, pro zdravotnic-

kého pracovníka musí být dostupné kva-

litní bydlení v místě, kde pracuje, musí 

mít dostatek prostředků na kvalitní a pl-

nohodnotný život. Zdravotnické profese 

musí být atraktivní i pro mladé lidi, kteří 

teprve zvažují svoje pracovní zaměření.

Co považuješ za klíčový úkol pro naše 

zdravotnictví v příštích letech?

Každý občan Středočeského kraje musí 

mít dostupnou a kvalitní základní zdra-

votní péči. Blízkost hlavního města nám 

dárci, 3D tiskaři a další dobrovolníci, by se 

situace zásadním způsobem zhoršila 

a zdravotnictví by jen s obtížemi nápor 

zvládalo. Ano, měli jsme štěstí a pande-

mie u nás prozatím nenaplnila italské 

nebo další černé scénáře. 

A ještě k nedostatku ochranných po-

můcek. Doufám, že se krizové plánování 

kraje dostane do rukou opravdových od-

borníků a že poučení ze selhání, kterého 

jsme byli svědky, bude důsledné a ne-

Co jsme se v nynější pandemii dozvěděli 

o fungování středočeského zdravotnic-

tví?

Současná situace odkryla celou řadu fa-

tálních nedostatků v krizovém řízení, plá-

nování kraje i jednotlivých zdravotnic-

kých zařízení. V prvních a z epidemiolo-

gického hlediska nejdůležitějších okam-

žicích zůstali nejen středočeští zdravotní-

ci zcela bez adekvátní ochranné výbavy. 

Bez pomoci, kterou poskytli soukromí 

kompromisní. To, že nás v budoucnu ně-

jaká epidemie nebo pandemie čeká, věděl 

každý, kdo je v krizovém řízení alespoň 

základně vzdělán. Proto je naprostá ne-

připravenost zcela nepochopitelná a ne-

přijatelná. 

Jak hodnotíš práci samotných zdravot-

níků a záchranářů?

Všichni kolegové zdravotníci se zachovali 

skvěle a profesionálně. Zaslouží si obrov-

ský respekt a poděkování, ale jen děko-

vat nestačí. Zdravotničtí pracovníci musí 

mít ohodnocení nastavené tak, aby res-

Petr Tomáš žije v Říčanech u Prahy a celý svůj profesní život se zabývá středočeským zdravotnictvím. Téměř 30 let působil u středo-

české záchranné služby, a to doslova v první linii. V uplynulých týdnech se ke kolegům znovu vracel. Tentokrát jako dobrovolník, který 

jim bezplatně distribuoval nedostatkové ochranné pomůcky, především obličejové štíty od 3D tiskařů. 

Botanička Jana Skopalíková ušila ve svém 

volném čase více než 1500 roušek pro potřebné

Poslechněte si 

Janu v podcastu

Na palubě s Piráty

Poslechněte si

Petra v podcastu

Na palubě s Piráty

Jana Skopalíková studuje doktorát 

na Přírodovědecké fakultě UK a zá-

roveň pracuje v Botanickém ústavu 

AV ČR v Průhonicích. U středočes-

kých Pirátů má na starosti mimo ji-

né oblast životního prostředí, péče 

o krajinu a zemědělství.

Petr Tomáš, odborný garant pirátského programu pro krajské volby v oblasti zdravotnictví

v tom moc nepomůže, mnohdy dokonce 

naopak. Praha je velká konkurence pro 

naše zdravotnictví, ale základní péči nám 

v žádném případě nevyřeší. S tím i souvisí 

nutnost zajistit pro lékaře a další pracov-

níky atraktivní pracovní uplatnění v rám-

ci kraje. Dnes kdo může, utíká do Prahy 

a na mnoha místech je proto hodně obtíž-

né sehnat například dětského lékaře.

lo přijít. Začínal jsem před dvanácti lety 

jako průvodčí a vlakvedoucí. Nyní pra-

cuji jako dispečer v nákladní železniční 

dopravě. Mám sice víc času, ale bez 

vlaků úplně být nedokážu. U jedné spo-

lečnosti provozující historické vlaky ve 

volném čase vařím v jídelním voze, to je 

úplně nový zážitek.

Co tě na železnici baví? Je to romantika 

nebo ještě něco jiného? 

Především se mi líbí ten propracovaný 

systém, kdy se na jednu nebo dvě koleje 

vejdou mnohdy stovky vlaků s pevným 

jízdním řádem každý den. A do toho ješ-

tě projede spousta jiných, zdánlivě ná-

hodných. Je to ohromné množství pře-

pravených lidí a materiálu. S menšími 

náklady a ekologičtěji, než by to bylo po 

silnici. Ale zároveň mám rád i nostalgii 

spojenou s výletními vlaky složenými 

z historických lokomotiv a vozů.

Láska k železnici se obvykle rodí už 

v dětství, ale u tebe to tak nebylo.

Železnici jsem si skutečně oblíbil až 

s postupující profesní dráhou. Pocházím 

z Podkrkonoší, ale od dětství žiji v Nym-

burce. Naše město je se železnicí pevně 

spjaté, takže to dříve nebo později muse-

Středočeši ale nejezdí jen vlaky. Jak 

jsme na tom s celou dopravou ve Stře-

dočeském kraji?

Doprava je v našem kraji stěžejní a také 

velmi palčivé téma. Máme hodně neře-

šených problémů. Některé jsou takzvaně 

velké – celokrajské, ale jiné se dotýkají 

jen konkrétních oblastí, například okre-

sů. Proto také už delší dobu komunikuji 

s obyvateli jednotlivých částí našeho 

kraje, abych se dozvěděl, co je v dopravě 

nejvíce trápí. Piráti jsou tradičně otev-

ření podnětům obyvatel celého kraje, 

nejen k tématu dopravy. 

Náš nejviditelnější, ale zdaleka ne jedi-

ný problém, je každodenní přesun lidí za 

prací do Prahy. K tomu se váže kapacita 

hromadné dopravy, integrace a návaz-

nost dopravy, ale také stav silnic.

Petr Procházka, odborný garant pirátského 

programu pro krajské volby v oblasti dopravy

Poslechněte si 

Petra v podcastu

Na palubě s Piráty

Dopravu nezastavil ani koronavi-
rus. Stejně tak se po celou dobu 
epidemie nezastavil ani Petr Pro-
cházka. Profesně se věnuje mezi-
národní nákladní železniční dopra-
vě. Denně dojíždí do práce, protože 
dispečer si prostě home office vzít 
nemůže. Kromě toho se věnuje pří-
pravě středočeského pirátského 
programu v oblasti dopravy, kterou 
má na starost. Nezapomíná ani na 
dalšího koníčka – moderování po-
labského rádia Patriot.

Můžeš být konkrétnější? Jaké recepty mají 

Piráti pro středočeskou dopravu?

Určitě chceme více provázat výstavbu, správu 

a údržbu všech komunikací s ostatními aktéry 

(ŘSD, energetici, plynaři). 

Jsme si plně vědomi, že do správného 

a zdravého dopravního mixu patří 

i bezmotorová doprava, především 

cyklistika. 

Chceme také konečně dotáhnout integraci 

dopravy v rámci celého kraje. Měli by v ní 

být zahrnuti opravdu všichni dopravci. 

Klíčové je mimo jiné rychlé navýšení ka-

pacit parkovišť u hlavních železničních 

tahů, abychom přesunuli lidi z ucpa-

ných silnic do vlaků. Budeme také pod-

porovat modernizaci a rozvoj regio-

nálních tratí. 
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PIRÁTI POMÁHAJÍ 
STŘEDOČESKÉMU KRAJI 
I VE SVÝCH OBCÍCH 
V souvislosti s nouzovým stavem jsme se potýkali s novými problémy, překážkami a výzvami. Především na začátku panoval 

velký nedostatek ochranných pomůcek nejen ve zdravotnictví, museli jsme se přizpůsobit celoplošnému domácímu 

vzdělávání nebo se koordinovalo zásobování seniorů jakožto nejohroženější skupiny obyvatel. Jak se k celé situaci postavili 

středočeští Piráti a kde všude pomáhali nebo ještě pomáhají?

ušili místní. Této aktivity se zúčastnilo 

na 50 dobrovolníků.

Příbram
Seniorům v Příbrami pomáhal náš 

zastupitel Antonín Schejbal a Simona 

Luftová, kandidátka do Senátu v ob-

vodu Příbram. I zde rozdávali Piráti 

roušky.

Sedlčany
V Sedlčanech doručil středočeský 

Pirát Josef Bouše roušky a ochranné 

štíty pro personál do sociálního zaří-

zení.

Kolín
V Kolíně Piráti pomáhali s roznosem 

nákupu léků, potravin a drogerie.

Brandýs nad Labem / Stará 
Boleslav
Pirátský zastupitel v Brandýse-Staré 

Boleslavi Patrick Zandl se aktivně 

účastnil  práce v rámci komunity 

COVID19CZ a pomáhal koordinovat 

projekty jako Štíty pro zdravotnictví 

od Prusa Research nebo Infolinka 1212 

pro všechny, kdo mají dotazy k nákaze 

COVID-19 a potřebují pomoc. Tato 

linka byla za pomoci komunity spuš-

těna během rekordních 24 hodin.

Piráti Brandýs-Stará Boleslav ve spo-

lupráci s městem také šili a distribuo-

vali roušky pro obyvatele starší 65 let, 

a to osobním roznosem do schránek.

Beroun
V Berouně se do pomoci seniorům ak-

tivně zapojil Pirát David Hösl.

Rakovník
I do Rakovníka také doputovaly rouš-

ky od Jany Skopalíkové.

Jinočany
Tomáš Zmuda z Jinočan se ženou šili 

a distribuovali roušky. Úřad jich zde 

rozdal seniorům přes 600. 

Jílové u Prahy
V Jílovém u Prahy organizoval Jan 

Čáha pomoc seniorům. 

Benešov
V Benešově, kde jsou Piráti také v radě 

města, odsouhlasili odpuštění nájem-

ného v městských prostorách v době 

jejich uzavření a také umožnili obča-

nům parkování zdarma po celém mě-

stě. 
Piráti Benešov distribuovali roušky 

seniorům, do lékáren i obchodů.
Středočeským pirátským rekordma-

nem v šití roušek se stala Jana Skopalí-

ková, krajská místopředsedkyně Pirá-

tů, která jich ušila celkem 1600 ks. 

V Benešově byla ve spolupráci s ra-

dou města zřízena speciální linka 

nejen pro seniory a dobrovolníky, ale 

nabízela pomoc i zdravotně postiže-

ným, chronicky nemocným a ma-

minkám na mateřské dovolené. Zde se 

zapojili naši členové Jan Lička jako 

koordinátor dobrovolníků, Václav 

Kubaljak a David Řejha.

Slaný
Ve Slaném se bezplatně distribuovaly 

roušky, které ušili pirátští dobrovolní-

ci.

Poděbrady
Vilém Nájemník a další pomáhali 

v Poděbradech místnímu sociálnímu 

zařízení. 

@stredocestipirati @pirati_sck

ADÉLA ŠÍPOVÁ
 advokátka a kandidátka do Senátu

v obvodu Kladno

PETR TOMÁŠ
 odborný garant pirátského programu 

pro krajské volby v oblasti zdravotnictví

„Už na konci března Piráti zveřejnili 
informace o podvodném e-shopu 
s rouškami a vyzvali veřejnost, aby 
pirátskému analytickému týmu zas-
lala podněty týkající se pochybných 
prodejců roušek, respirátorů či zdra-
votnického materiálu. Celkově bylo 
doručeno téměř 350 podnětů, které 
pirátským analytikům zaslali nejen 
občané, ale i doktoři, zdravotní ses-
try, sociální pracovníci či záchranáři 
a na jejichž základě bylo podáno 
trestní oznámení. Zdravotníci v těž-
ké situaci nutně potřebovali och-
ranné pomůcky, a proto často risko-
vali s jejich nákupem.“

„Na záchrance je běžné, že několik-rát 

za den opouštíte nedojedené jídlo, ne-

dopitou kávu a spěcháte někomu na 

pomoc. Dnes je vše jinak, středočeští 

záchranáři opouští nedošité roušky. 

Nedostatek ochranných pomůcek je 

na středočeské záchrance alarmující 

a nutí zaměstnance improvizovat. 

Totálně selhalo krizové plánování stá-

tu, kraje i samotné středočeské zách-

ranky, kterou už někteří zaměstnanci 

přejmenovávají na „středověkou“ 

záchranku,“ okomentoval Petr Tomáš 

situaci na začátku nouzového stavu. 

Sám pak zásoboval středočeské zách-

ranáře ochrannými štíty a respirátory.

Pojď s námi 
ohlídat volby!
Zaregistruj se do okrskových 

volebních komisí!  

Přihlaš se na monika.kuncova@pirati.cz

STAHUJ APPKU
PIRÁTSKÝ HUB

Kladno
Piráti Kladno uspořá-

dali sbírku starších, 

ale funkčních note-

booků pro studenty, 

rodiny s více dětmi ne-

bo občany v pracovní 

nejistotě.

Adéla Šípová, kandi-

dátka do Senátu za 

obvod Kladno, šila se 

Nymburk
Piráti Nymburk otevřeli nové pirátské 

centrum s názvem PikNyk, které fun-

guje i jako sběrné místo pro roušky 

a další předměty vhodné pro boj s ne-

mocí COVID-19.

Kutná Hora
V Kutné Hoře, kde jsou Piráti v radě 

města, bylo schváleno odpuštění tří-

měsíčního nájmu živnostníkům 

a podnikatelům, kteří sídlí v měst-

ských prostorách, a současně byli 

vyzváni soukromí pronajímatelé ke 

vstřícnosti a možnosti dohody se 

svými nájemci.

Piráti Kutná Hora zorganizovali vý-

robu a distribuci roušek pro nejpo-

třebnější místa. Dodali jich několik 

set pro Kutnohorskou nemocnici 

a další potřebné. Klára Kocmanová 

pomáhala také s venčením psů.

svými dcerami roušky pro stavební 

rmu nebo Domov pro seniory TGM 

v Berouně.

Piráti v Kladně také otevřeli poradnu 

pro občany, kteří se dostali v souvis-

losti s koronavirovou pandemií do 

ekonomických potíží a připravují vý-

dejní místo potravin z potravinové 

banky.

Černošice
Do výroby a pomoci s distribucí se za-

pojili i Piráti z Černošic, povedlo se 

shromáždit a rozdat potřebným přes 

1400 roušek, z čehož více než 500 ks

Dobříš
Do sociálních zařízení v Dobříši do-

dali příbramští Piráti bezplatně rouš-

ky.

Děkujeme všem za pomoc v nelehké době!

Namiř chytrý telefon 
nebo zamiř na web  

hub.pirati.cz  
a projeď se pirátským 
městem budoucnosti.

SLEDUJTE NÁS NA: @Česká pirátská strana - Středočeský kraj

@stredocestipirati @pirati_sckstredocesky.pirati.cz

STAHUJ 
APPKU
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Zabránili jsme schválení zákona 
šitého na míru Babišovu Agrofertu

Poslanec František Navrkal upozornil, 
že vláda na své jednání v době nouzo-
vého stavu  zařadila dlouho odkládaný 
zákon o evidenci skutečných majitelů. 
Ten oproti původnímu záměru ob-
sahuje účelovou výjimku pro firmy 
ve svěřenských fondech, podle které 
by Babiš nebyl skutečným majitelem 
Agrofertu. Vláda nakonec pod tlakem 
bod ze svého programu stáhla. 

Piráti spustili web s  informačním 
rozcestníkem a  návrhy opatření 
v období epidemie

Na webu koronavirus.pirati.cz uživatelé 
naleznou přehledný rozcestník důleži-
tých kontaktů, odkazů a zároveň návr-
hy Pirátů k zastavení šíření epidemie 
nemoci covid-19 a to včetně zmírnění 
jejích následků.

Požádali jsme vládu o vysvětlení 
problematických nákupů ochran-
ných masek a respirátorů

Dodavatelé zboží byly neaktivní nezná-
mé společnosti a výsledná cena zakázek 
byla neúměrně vysoká. Jsme pro úplné 
a přehledné zveřejňování informací 
o nákupech a lepší koordinaci mezi 
Ministerstvy zdravotnictví a vnitra. 
Předseda Pirátů Ivan Bartoš proto po-
dal písemnou interpelaci na ministra 
zdravotnictví.

Díky Pirátům banky odložily termíny 
splátek hypoték a úvěrů

Rozhodnutí odložit splátky hypoték 
a jiných úvěrů padlo na základě kore-
spondence poslance Tomáše Martínka 
se zástupci České bankovní asociace. 
Ta se rozhodla poskytnout klientům 
tříměsíční odklad splátek hypotečních 
a spotřebitelských úvěrů.  

Vláda vyslyšela většinu pirátských 
ekonomických požadavků pro první 
fázi krize 

Poslanec Mikuláš Ferjenčík zaslal mi-
nistryni financí zprávu, v níž pouká-
zal na dopady koronavirové epidemie 
z hlediska ekonomiky ČR. Navrhl úlevy 
pro firmy a soukromníky, které vláda 
následně přijala. Šlo o odpuštění odvodů 
OSVČ, prodloužení ošetřovného a jeho 
rozšíření i na osoby samostatně  výdě-
lečně činné, poskytování bezúročných 
půjček i v menším rozsahu než 500 tisíc 
korun a posílení kurzarbeitu, tedy zvýše-
ní podílu státu na mzdových nákladech.

Piráti prosadili možnost střídání 
rodičů u ošetřovného

Poslankyně Olga Richterová prosadi-
la možnost střídání obou rodičů při 
ošetřování členů rodiny v období nou-
zového stavu.

Díky tlaku Pirátů EET odloženo 
do konce roku 2020

Poslanci Mikuláš Ferjenčík a Tomáš 
Martínek spolu s poslanci dalších opo-
zičních stran podali návrh na odložení 
náběhu 3. a 4. vlny EET až k 1. lednu 
2021 a navrhli jej projednat ve zrych-
leném legislativním procesu. 

Upozornili jsme na  snahu vlády 
omezit fungování parlamentní de-
mokracie

Ministerstvo obrany navrhlo, aby 
v případě neakceschopnosti parlamen-
tu přešlo krizové rozhodování zcela 
na vládu a že má v případě nefunkč-
nosti vlády rozhodovat premiér, aniž 

by tento vyžadoval potvrzení parla-
mentem v pevném časovém limitu. 
Tím by došlo i k ohrožení principů 
parlamentní demokracie a dělby moci, 
kdy se exekutiva musí opírat o důvěru 
a souhlas parlamentu. Díky rychlé re-
akci Vojtěcha Pikala však vláda dala 
od svého návrhu ruce pryč.

Tlačíme na vládu, aby brala právní 
stát vážně

Interpelovali jsme vládu kvůli nezá-
konnému přijetí některých krizových 
opatření, která byla vydána v souvis-
losti s epidemií koronaviru. Předseda 
poslaneckého klubu Pirátů Jakub Mi-
chálek v  sedmistránkové interpelaci 
vytkl vládě právní přešlapy. Senátní 
volby na Teplicku odložila bez před-
ložení zákona, ač to ústavní pořádek 
vyžaduje. Nezákonně zakázala konání 
zastupitelstev samospráv. Nedostateč-
ně odůvodnila krizová opatření, čímž 
zvýšila riziko jejich zrušení soudy.  
Chybně odůvodnila režim náhrady  
škody vzniklé opatřeními Ministerstva 
zdravotnictví. Navíc dala k prostudování 
návrhů poslancům jen minimální čas, 
přestože by to mělo být alespoň 24 hodin.

Navrhli jsme „chytrou karanténu“ 
pro pendlery

Piráti navrhli změny podmínek pro 
tisíce pendlerů pracujících za hrani-
cemi. Původní stav totiž umožňoval 
přeshraničním pracovníkům pracovat 

pouze v režimu turnusů 21 dní + 14 dní 
karanténa. Pro množství odvětví je ale 
tento systém nerealizovatelný. 

Piráti pomohli současným i budou-
cím dlužníkům v koronakrizi

K vládní novele opatření ke zmírnění 
dopadů epidemie jsme připojili návrhy 
na změkčení exekucí, které sněmovna 
schválila. Jde o zapovězení mobiliár-
ních exekucí do 30. června, a stejně 
tak i dražeb. Dále ochranu daňového 
bonusu a odstupného a zvýšení částky 
u provádění dražeb nemovitostí ze 30 
na 100 tisíc korun na úrovni jistiny. 
Změnila se i pravidla pro sankce, které 
budou nyní pouze do výše zákonného 
úroku. Schválený návrh rovněž zvýšil 
výběr z exekuovaného účtu, aby odpo-
vídal čtyřnásobku životního minima.

Piráti prosadili návrh na ošetřovné 
pro „dohodáře“

Zastali jsme se asi 150 tisíc občanů, kteří 
si řádně platí pojistné. Na dohodu pra-
cují rodiče, často matky samoživitelky, 
mladí lidé, studenti, invalidní důchod-
ci  a senioři. Jde i o asistenty pedagogů 
a učitele, kteří pracují pouze na částeč-
ný pracovní úvazek. Všem těmto lidem 
jsme pomohli získat ošetřovné.

JAKO JEDINÁ STRANA JSME PŘEDLOŽILI PLÁN PRO PŘEKONÁNÍ NÁSLEDKŮ KORONAKRIZE

Budoucnost řešíme teď

Piráti míří do černého krize nekrize a pracují naplno

| budoucnostresimeted.cz | koronavirus.pirati.cz |  socialnisystem.pirati.cz | exekuce.pirati.cz | nalodeni.pirati.cz | piratipracuji.cz |

Cílem našich řešení je nastartovat 
ekonomický růst a  zabránit další 
vlně, abychom nemuseli stát znovu 
zmrazit. To by nás nutně vyšlo na dal-
ší stovky miliard, což si naše země 
nemůže dovolit. Potřebujeme reálně 
fungující kontrolu karantény, cíleně 
zasahovat v místech nákazy tak, aby 
problém nepřerostl v celostátní vlnu. 
Hlavním smyslem pirátského plánu je 
vidět krizi jako příležitost a využít ji. 
Nechceme se vrátit k byrokratickému 
molochu, ale do moderního státu.

CO KONKRÉTNĚ NAVRHUJEME?
Chytrá řešení nejsou nutně digitální. 
Jde o poměr ceny a výkonu v dostateč-
ně rychlém čase. Je třeba upřednostnit 
investice do oblastí umožňujících po-
krok české ekonomiky. Chceme být 
mozkovnou, ne montovnou. Krize 
prokázala, jaký obrovský potenciál leží 
v našich lidech a firmách. Stejnou ces-
tou musí jít stát, ať už jde o elektronické 
vyřizování věcí na úřadech či studi-

um a práci z domova, či nové způsoby 
spolupráce napříč obory se zapojením 
vědeckých kapacit. U všech opatření je 
ovšem třeba pečlivě vyhodnotit dopad 
na svobodu a soukromí a umět je lidem 
srozumitelně vysvětlit. Chytré plánová-
ní nejde proti vládní snaze krizi řešit. 
Doplňuje ji o nové konkrétní podněty, 
v nichž jsme se inspirovali zeměmi, kde 
si vedou lépe než Česko. Ve srovnání se 
sousedními zeměmi nejsme supermani, 
ale ani výrazně nezaostáváme – jsme 
na tom průměrně.

SPRÁVNÉ NASTAVENÍ  
PANDEMICKÉHO STAVU
Podařilo se nám zabránit neadekvát-
nímu rozšíření pravomocí ministra 
zdravotnictví, když jsme podle plánu 
Budoucnost řešíme teď! přiměli vlá-
du připravit návrh na zavedení stavu 
pandemické pohotovosti, kde by byla 
všechna opatření vydávána vládou pod 
kontrolou Poslanecké sněmovny. Návrh 
vytvářím a vyjednávám s analytickým 

týmem Pirátů, náměstky na minister-
stvech, dalšími poslaneckými kluby 
a Rekonstrukcí státu.

Okamžité kroky v oblasti zdravotnictví 
představila místopředsedkyně Pirátů 
Olga Richterová. Upozornila na fakt, že 
k dosažení dostatečné testovací i traso-
vací kapacity nám dnes chybí tisíce lidí 
na různých úrovních. Pokud se vládě 
nepodaří zvládnout výchozí zdravotně 
manažerskou rovinu, jejímž cílem je 
zabránit zbytečným obětem na životech 
a zdraví, zůstane ekonomika a společnost 
zabržděná i ve střednědobém horizontu.

Aktuálně nejdůležitějším tématem 
je otázka zdraví a celkové bezpečnosti 
našich občanů. Nicméně náš plán myslí 
na ty nejpotřebnější i stav ekonomiky. 
V potížích jsou i pracující na DPČ či 
DPP, lidé s handicapem, osoby bez zda-
nitelných příjmů a samozřejmě ti, kdo 
pečují o školou povinné děti, nemluvě 
o samoživitelích. A v neposlední řadě 
jsme mysleli i na modernizaci země, 
protože ta nikdy nepočká. 

TŘI STĚŽEJNÍ BODY
Chceme se vyhnout druhé vlně pande-
mie, nastartovat motor ekonomické-
ho růstu a dotáhnout zásadní zákony 
v  tomto volebním období. Chceme 
schválit zákon o elektronizaci zdravot-
nictví, zabráňující hromadění pacientů 
v čekárnách. Do konce roku chceme 
aktualizovaný Pandemický plán a lo-
gistické zázemí na Ministerstvu vnitra. 
Ekonomickému růstu pomůžeme rozší-
řením úvěrů se státní zárukou, u nichž 
jsme prosadili opatření zvyšující jejich 
transparenci. A také zjednodušením při 
rozjezdu nového podnikání a investi-
cemi obcí do připravených projektů 

včetně ekologické modernizace a hro-
zícího sucha. Ze zákonů do konce roku 
chceme dotáhnout novelu exekučního 
řádu, který zastaví exekutorské peklo 
a zavede krajskou příslušnost, naplnit 
zákon o digitálních službách a dlouho-
dobou valorizaci platů učitelů.

Program Pirátů Budoucnost řešíme teď 
jsme předali předsedovi vlády Andreji 
Babišovi na začátku mimořádné schůze 
Poslanecké sněmovny, která proběhla 
na 28. dubna.

Mgr. et Mgr. Jakub Michálek 
předseda Poslaneckého klubu Pirátů

Jakub Michálek, Mikuláš Ferjenčík, Olga Richterová, Ivan Bartoš

– Redakce –
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Na podzim to 
budou dva roky, 
kdy se Zdeněk 
Hřib ujal funkce 
pražského 
primátora. 
Dosavadní 
působení mu 
přineslo takovou 
pozornost, o které 
se drtivé většině 
jeho předchůdců 
mohlo jen zdát. Je 
to dané schopností 
ukočírovat 
magistrátní koalici 
plnou ambiciózních 
osobností, 
ale i jasnými 
demokratickými 
postoji s důrazem 
na lidská práva 
a mezinárodním 
přesahem. Na jaře 
prošlo vedení 
hlavního města 
komplikovaným 
obdobím, kdy 
koronavirem 
zasažená Praha 
musela v mnohém 
spoléhat jen 
na vlastní síly 
a možnosti, 
protože vláda 
nejenom její 
obyvatele, ale 
i ty, kteří v Praze 
podnikají, nechala 
na holičkách. 
Přesto si 
pirátský primátor 
zachovává 
optimismus 
a počítá s realizací 
všech zahájených 
projektů.

Co považuješ za největší úspěch, když 
jsi v čele hlavního města?
Téměř dva roky jsme součástí koalice, 
která je koalicí změny. Jsem přesvědčený 
o tom, že jde o tu nejlepší koalici, co moh-
la v Praze po volbách vzniknout. Agenda, 
kterou se zabývají radní, odpovídá jejich 
odbornosti, takže díky tomu už se nám 
podařilo prosadit několik zásadních věcí. 
Příkladem je posun v přípravě metra 
D, do tří měsíců bychom měli uzavírat 
smlouvu se zhotoviteli.
Podařilo se nám taky rozhýbat opravu 
terasy na Budějovické, která je v hava-
rijním stavu a byla několik měsíců uza-
vřena. Pokračuje i stavba nové Trojské 
lávky, která spadla za vlády ANO v Praze. 
Hodně si cením i toho, že jsme nahradili 
újmu poškozeným po pádu lávky v roce 
2017, s tím si minulá koalice nevěděla 
rady. Vysázeli jsme už více než 220 tisíc 
nových stromů, takže plníme i náš slib 
vysadit milion nových stromů pro Prahu 
za 8 let.
Praha je nyní také mnohem transparent-
nější, protože neskrýváme hospodaření 
města před občany. Zavedli jsme napří-
klad aplikaci CityVizor, tedy rozklikávací 
rozpočet města. Podařilo se nám zkrotit 
odměny v dozorčích radách městských 
firem, které se dříve používaly jako poli-
tické trafiky. Tím chráníme veřejné peníze 
před korupcí nejen v tomto, ale i ve všech 
následujících volebních obdobích, protože 
jde o systémová opatření. 
 
Jak hodnotíš spolupráci se Spojenými 
silami pro Prahu a hnutím Praha sobě? 
Zdá se navenek, že krize vás hodně spo-
jila a dokážete společně bez konfliktů 
táhnout za jeden provaz, aby Pražané 
pocítili dopady recese co nejméně.
Úkolem primátora je také zajištění stabi-
lity a udržení koalice pohromadě. Každý 
z odborníků v radě je výraznou osob-
ností a to může vytvářet pnutí. V době 
koronakrize se nám ale vyhýbají výrazné 
spory. Jsem rád, že všichni radní táhnou 
za jeden provaz a že jsme dokázali rychle 
pomáhat občanům tam, kde bylo potřeba. 

Například na začátku epidemie nebylo 
zdaleka dost odběrových míst a my jsme 
v Praze byli první, kdo spustil mobil-
ní odběry. V době, kdy byla poptávka 
po testech největší, jezdila po Praze čtyři 
odběrová vozidla. Dařilo se nám koor-
dinovat pomoc pro ty nejohroženější, 
tedy primárně pro seniory. A byli jsme 
také prvním městem v celé Evropě, které 
povinně zavedlo roušky – nejprve v MHD, 
potom ve všech vnitřních prostorách. 
Teprve poté přišla vláda s povinností 
nosit roušky venku.

Stát ve své pomoci trochu pozapomněl 
na pražské podnikatele, takže město 
muselo přijít s vlastními kompenzacemi 
v hodnotě 600 milionů korun. Celý 
fond však byl vyčerpán za necelých 10 
minut. Plánuje město nějaké další ne-
finanční kroky, které by mohly pomoci 
podnikatelům v hlavním městě?
Museli jsme připravit dočasná překleno-
vací řešení, protože na pražské podnika-
tele se nedostalo ve vládním programu 
COVID II. Původně jsme měli slíbené 
nějaké peníze od vlády, ale ty nakonec 
nedorazily, takže náš program byl spuš-
těn s 600 miliony korun, což umožnilo 
vytvořit záruky za úvěry za 1,4 miliardy. 
Průměrná výška úvěru byla 5 milionů 
korun. Za Prahu jsme do programu vložili 
maximum evropských peněz, které jsme 
původně dostali na inovace.
Teď je ale skutečně se záchranným progra-
mem řada na vládě, město tady nemůže 
suplovat její roli. Opatření pro celou zemi 
řeší vláda a není možné, aby Praha byla 
výjimkou, aby to musela sanovat z měst-
ského rozpočtu. Navíc když nám vláda 
peníze bere, takže budeme jen obtížně 
podporovat místní ekonomiku pomocí 
investic.
Dále jsme posunuli splatnost nájmů 
a umožnili jsme podnikatelům prodávat 
na ulici před provozovnou bez poplatku, 
musí jen zachovat průchodnost. Chys-
táme i další kroky, kterými se zabývá 
ekonomická pracovní skupina, ve které 
jsou zástupci jak koalice, tak opozice.

Je Praha připravena na možnou rece-
si v důsledku současné krize? Nemusí 
se občané obávat, že by město nebylo 
schopno financovat důležité projekty?
Hledáme úspory především v provozních 
výdajích, ale pravděpodobně bude nutné 
sáhnout i na nějaké investice a přinej-
menším je posunout v čase. Ten dopad 
na rozpočet Prahy může být až 12 miliard, 
což je 15 procent. To není věc, která by 
byla bezbolestná. V tom jsou zahrnuty 
i více než 3 miliardy korun, které Praze 
nedávno vzala vláda. Za ty jsme mohli 
postavit třeba 900 městských bytů nebo 10 
nových škol nebo vysadit 400 tisíc nových 
stromů. Senát chtěl toto rozhodnutí vlády 
zvrátit, ale bohužel pro jeho pozměňovací 
návrh nehlasovali v parlamentu poslan-
ci ANO ani ODS. Díky nim tedy Praha 
o toto vše přijde.
Běžící investice zastavovat nechceme 
a často ani nemůžeme. Nadále tedy bude 
pokračovat stavba metra D, revitalizace 
Václavského náměstí, obnova Trojské 
lávky, projektování vnitřního městského 
okruhu a další. Některé nové investice ale 
posuneme například z letoška na jiný rok.

Současná situace v souvislosti s šířením 
nemoci covid-19 nám ukazuje, jak dů-
ležité je, aby občané mohli řešit svoje 
problémy on-line. V jakém stádiu je 
očekávaný projekt Portál Pražana, který 
patří do tvojí gesce?
Pokud bych měl vybrat jednu dobrou 
věc, protože já jako optimista se na věci 
snažím dívat z té lepší stránky, tak nám 
krize pomohla v tom, že se urychlila digi-
talizace města. Městská rada jedná on-line  
a zlepšily se možnosti vzdáleného přístupu  
k informačním systémům města. Tohle 
je mnohem lepší cesta k efektivní veřejné 
správě, než sestěhovávat úředníky na jedno 
místo do Letňan, jak plánuje premiér.
Teď se potvrzuje, že je vhodné více inves-
tovat do možnosti, aby občané mohli vy-
řizovat věci přes internet. Proto vytváříme 
zbrusu nový Portál Pražana. Vycházíme ze 
zdrojových kódů Portálu občana od Mini-
sterstva vnitra, abychom byli kompatibilní 
s e-Government systémy státu. Ke spuštění 
první verze portálu s omezeným počtem 
služeb by mělo dojít v polovině roku 2020. 
Jde nám o to otestovat, jestli nový systém 
bez problémů funguje, že se dokážeme 
připojit na další magistrátní systémy, zda 
funguje přihlašování uživatelů a zda je celá 
služba legislativně v pořádku.Jako první 
spustíme on-line platby poplatků za od-
pady, prodlužování smlouvy u městských  

bytů, žádosti o záštitu pořádané akce ze 
strany primátora, objednávkový systém 
na schůzky na přepážce úřadu a bude 
k dispozici i správa karty Lítačka.
Další rozšíření pak přijde na konci roku, 
kdy přidáme další služby. Na úrovni státu 
by mělo dojít ke zprovoznění přihlašování 
občanů k portálu přes elektronické ban-
kovnictví, tzv. SONIA. To znamená, že 
se bude moci do tohoto systému snadno 
připojit skoro každý, tedy i lidé, kteří nyní 
nemají datovou schránku.

O současné krizi společnost mluví hlav-
ně negativně, vidíš jako primátor také 
nějaká pozitiva?
Pro mě je to hlavně urychlení IT projektů. 
Ale otevřela se nám tady také možnost 
udělat něco radikálního v rámci řešení situ-
ace lidí bez domova. Krize nám umožnila 
dostat je pod střechu, takže s nimi můžeme 
začít pracovat a vracet je do společnosti. 
Tím také snížíme dlouhodobé náklady 
města v této oblasti a zvýšíme bezpeč-
nost občanů. Některé úpravy veřejných 
prostranství se daly posunout vpřed, ale 
limituje nás počet připravených projektů. 
Překvapilo nás, jak se zvýšila atraktivita 
cyklistické dopravy. Je to také ukázka toho, 
jak v Praze funguje smart city – máme 
dopravní data a na základě nich může-
me plánovat investice do infrastruktury. 
Zmizely i neblahé dopady přemíry turistů. 
Osobně jsem si ale představoval spíše 
nějakou citlivou regulaci v této oblasti. 
Nikoliv takovou plošnou apokalypsu, kdy 
výrazně převažují negativa nad pozitivy.

Jaké programové priority se podle tebe 
do konce funkčního období ještě podaří 
prosadit?
Už jsem zmiňoval linku metra D a před-
pokládám, že se podaří povolit a zahájit 
dostavbu úseku 511 Pražského okruhu. 
Vnitřní městský okruh by měl být dotažen 
do stádia, že bude podána žádost o územní 
rozhodnutí. Uděláme hezkou městskou 
komunikaci ve stylu Ringstraße ve Vídni 
a nebude to dálnice přes město. Předpo-
kládám, že se nám podaří postavit něko-
lik P+R parkovišť, například na Černém 
Mostě. Bude pokračovat „smartifikace“ 
Prahy. Tak aby Praha byla opravdu chyt-
rou metropolí. Na radě jsme například 
poslední dubnový týden schválili systém 
pro automatizovaný vjezd a výjezd na P+R 
parkoviště. Dále předpokládám, že bude 
hotová část Václavského náměstí, bude 
stát Trojská lávka a měla by být zahájena 
stavba Dvoreckého mostu.
Snažíme se také změnit některé postupy 
pro zadávání zakázek tak, aby se dosáh-
lo větší transparentnosti. Díky důvěře 
uchazečů o zakázky v to, že soutěž není 
„cinknutá“, jich pak více podá nabídku a to 
vede ke snížení ceny pro město. Chceme 
dosáhnout lepšího projektového řízení 
u větších zakázek, a proto měníme organi-
zační strukturu magistrátu. Také musíme 
vyřešit historickou smlouvu o městském 
mobiliáři, která není pro město výhodná. 
Pochází z dob, kdy v Praze vládla ODS a jde 
o problém srovnatelný s kauzou Opencard. 
Město si bude muset postavit vlastní za-
stávky MHD, abychom nebyli vydíratelní 
dodavatelem, jako je tomu nyní.

Michal Polák 
Michal Chalupa

MUDr. Zdeněk Hřib, primátor hlavního města Prahy

Praha v krizi reagovala rychleji než vláda
Citlivá regulace je víc než plošná apokalypsa 
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Kritici často vyčítali Evropské unii ne-
činnost v některých oblastech, málokdo 
z nich se ale zabýval tím, jaké pravomoci 
EU vlastně má. Hojně diskutovaná té-
mata jako zdravotnictví nebo zajištění 
bezpečnosti, patří totiž právě mezi ta, 

která si členské státy ponechaly čistě 
ve vlastní gesci. Opatření, jako napří-
klad uzavření obchodů či restaurací 
nebo zajištění dostatečného množství 
zdravotnického materiálu, jsou tak plně 
v kompetenci každé členské země EU 
zvlášť.

Tam, kde se státy Uunie rozhodly po-
stupovat jednotně, za ně tyto kroky větši-
nou formálně řeší premiéři či prezidenti 
nebo příslušní rezsortní ministři. Unie 
může při krizovém řízení hrát především 
roli koordinátora, dohlížet na výměnu 
informací a poskytovat finanční kom-
penzace tam, kde je to nezbytné.

EU VAROVALA PŘED KORONA-
VIREM UŽ V POČÁTCÍCH
Hned na počátku epidemie využila EU 
svých možností na maximum. V lednu 
ještě nikdo nepředpokládal, že korona-
virová krize zajde až tak daleko. Přesto 
Evropská komise uvolnila z programu 
Horizont 2020 10 milionů eur na výzkum 
koronaviru, Portugalsko koordinova-
né EU vypravilo letadlo, které z Číny 
evakuovalo stovky Evropanů. V únoru 
situace začala být vážnější, Evropské 
centrum pro prevenci šíření nemocí vy-

zvalo členské země EU, aby zajistily svým 
zdravotnickým pracovníkům dostatek
ochranných pomůcek, tedy respirá-
torů, brýlí, rukavic a plášťů. Vyčíslilo  

denní potřebu lékařů, sester a dalšího  
personálu. Dle vyjádření představitelů  
členských států ale bylo vše pod kont-
rolou a nebylo třeba vnější pomoci. To 

byla ale pouze část z řad kroků, které 
v boji proti této nemoci Evropská unie 
podnikla. 

37 MILIARD EUR A PRVNÍ HIS-
TORICKÉ ON-LINE HLASOVÁNÍ
S ohledem na koronavirus musely i ev-
ropské instituce fyzicky uzavřít své 
brány. Na konci března se tak namís-
to plánovaného plenárního zasedání 
v Bruselu všichni europoslanci sešli 
před svými monitory a uskutečnili první 
on-line hlasování v historii Evropského 
parlamentu. 

Pozitivní je i to, že během prvního kri-
zového plenárního zasedání se politické 
frakce dohodly, že k těmto opatřením 
nebudou předkládat pozměňovací ná-
vrhy, a ukážouí konstruktivní přístup 
ve chvíli, kdy je potřeba neodkladně 
jednat. Při prvním hlasování prošel 
návrh Evpropské komise na uvolnění 
37 miliard eur z evropských strukturál-
ních fondů na bezprostřední pomoc se 
zdravotními a ekonomickými důsledky 
šíření onemocnění.

Ač koronavirus ještě není poražen, 
můžeme doufat, že nejhorší je za námi. 
Teď nás ovšem čeká ještě spousta  

práce, aby ekonomické dopady byly co 
nejmenší, peníze vyčleněny na pomoc 
skončily u těch, kteří je potřebují nejvíc, 
a aby ty vlády, které převzaly větší pra-
vomoci, je zase vrátily demokratickým 
institucím.

europoslanci České pirátské strany

Zaspala Evropská unie v době pandemie?
Podle slov kritiků či vládních představitelů to mnohdy vypadalo, jako by se Evropská unie koronavirou krizí vůbec nezabývala. Opak je ale pravdou – ihned zmo-
bilizovala všechny své síly a začala hledat pomoc pro nejvíce zasažené občany a firmy. Podívejme se, s jakými řešeními přišla a jak podpořila zasaženou Evropu.

Markéta Gregorová

„Tato pandemie dokazuje, že nad-
národní, ba globální spolupráce, je 
zásadní a nevyhnutelná, chceme-li 
hrozby těchto rozměrů úspěšně pře-
konat. Největší ekonomiky by nyní 
neměly vést dezinformační války 
o vinících a důvodech, ale spojit 
se, aby vyřešily přicházející ekono-
mickou i společenskou krizi. Spolu 
můžeme udělat změnu k lepšímu.“

Mikuláš Peksa

„Žádná jedna země nedokáže vakcí-
nu na podobný virus vyvinout sama, 
bez pomoci ostatních. Ve 21. století 
neexistuje alternativa ke sdílení vě-
deckých poznatků.“

Marcel Kolaja
místopředseda EP

„Během krize se ukázalo, že opat-
ření nekoordinovaná na evropské 
úrovni a provedená členskými státy 
na vlastní pěst, mnohdy nefungova-
la, jak by měla. Jestli nás krize něco 
naučila, tak to, že společná řešení 
jsou lepší než ta individuální.“

Na začátku vypuknutí pandemie vláda 
nemehel nakupovala ve velkém a za ne-
skutečně vyšponované ceny zdravotnic-
ký materiál z Číny. Pak se tomu samé-
mu materiálu chodila obřadně klanět 
na Letiště Václava Havla. Hlavní šéf 
nemehel Andrej Babiš do toho chválil 
Peking v médiích, jak skvěle pandemii 
zvládl. Následně se ovšem zjistilo, že 
nejdůležitější respirátory nepřiletěly, 
další jsou Evropanům malé a rychlotesty 
mají spolehlivost 20 procent.

V mezičase, aby se čínský vlk nažral 
a sociálnědemokratická koza zůstala 
celá, odmítala vláda nabídky na pomoc 
od lokálních producentů. A to dokonce 
i ty zdarma. Na ty zvlášť neodbytné pak 
ještě ministryně financí Alena Schille-
rová, nejspíš v rámci originální státní 
pomoci živnostníkům, poslala zaklek-
nout kontrolní úřady. Příběh výrobce 
alkoholu Žufánka obletěl celé Česko 
a nebyl rozhodně jediný. Zatímco do-
mácí ekonomika stagnovala, čínský 
velvyslanec mohl místo balení kufrů 
otevřít šampaňské.

BYROKRACIE A ZMATKY,  
KAM SE PODÍVÁŠ
Vláda se nakonec podvolila veřejnému 
tlaku a rozhodla se pomoci i českým 
podnikatelům. Vytvořila postupně 
programy Covid I a Covid II finan-
cované z eurofondů. Peníze na rozvoj 
technologií a inovací tak letos místo 

linky na toustový chleba nejspíš sku-
tečně půjdou do rozvoje technologií 
a inovací. Je to prodáváno jako velký 
vládní úspěch. 

Při tvorbě záchranných programů 
vláda nemehel využila plně svou su-
perschopnost zmastit, na co se podívá. 
První program je překomplikovaný, 
přebyrokratizovaný a dosáhla na něj 
jen šestina žadatelů. Proto se jeho autoři 
ze svých chyb poučili a vytvořili druhý 
program, který je překomplikovaný, 
přebyrokatizovaný a tak pomalý, že 
zatím ani nevíme, kdo na něj dosáhl. 
Třetí program – Covid Praha – si zor-
ganizoval raději primátor Zdeněk Hřib 
sám. Vláda to prodává rovněž jako svůj 
velký úspěch.

MÁME BÝT NA CO PYŠNÍ
I lidé se nakonec, ve jménu historické 
tradice „národ sobě“, rozhodli na vládu 
nespoléhat. Místo toho se s povzdechem 
chopili jehel a ušili sobě i sousedům či 
zdravotníkům roušky. Pak se chopili pro 
změnu platebních karet a v crowdfun-
dingové kampani vybrali dost peněz 
na vývoj nových plicních ventilátorů. 

Pomáhal každý, kdo mohl, a způso-
bem, jakým nejlépe uměl. Nejslavnější 
čeští kuchaři organizovali vaření jídel 
pro záchranáře a hasiče nebo chodi-
li vařit do škol i hospiců. Ajťáci pod 
vedením nejschopnějších českých 
manažerů vytvářeli projekt tzv. chytré 
karantény a celou řadu dalších řešení. 

Další vyjednali letecký most a dovezli 
roušky a ochranné obleky z Asie. České 
firmy vlastnící 3D tiskárny zase tiskly 
ochranné štíty, zatímco experti z univer-
zit vyvinuli roušky z nanovláken, které 
zabíjejí virus. Jak vidno, jsme schopný 
národ a k světovosti nám chybí jen dob-
ré vedení s jasnou vizí. Tou může být 
například další rozvoj nanotechnologií 
a zdravotních pomůcek. Máme v tom 
unikátní know-how, naše výrobky pou-
žívá celý svět. Je třeba si přiznat, že nás 
virus jen tak neopustí a v budoucnu 
přijdou další krize/vlny. Stát musí dát 
výrobcům garanci odběru, aby mohli 
rozjet produkci ve velkém, a podpořit 
je dalšími kroky. Pirát Tomáš Martínek 
proto sestavil tabulku obsahující všechny 
tuzemské firmy, které vyrábí zdravot-
nické pomůcky, a tu poslal vládě, aby 
měla o sektoru lepší přehled. Bohužel 
to nemělo efekt a vláda české výrobce 
spokojeně ignorovala.

STOP PODPOŘE FIREM 
V DAŇOVÝCH RÁJÍCH
V oblasti národního hospodářství se 
pirátské návrhy zaměřovaly a zamě-
řují především na podporu a záchranu 
českých domácností a menších českých 
firem. Ty jsou páteří naší ekonomiky 
a zabránit jejich krachu či masovému 
propouštění zaměstnanců by mělo být 
pro stát vždy prioritou. Tato pomoc by 
se podle Pirátů měla opírat především 

o slevy na daních a daňové bonusy; 
rychlé, účinné a  administrovatelné 
pomocné balíčky a programy půjček; 
a částečnou úhradu fixních nákladů ze 
zákona zavřených provozoven. Je záro-
veň třeba zamezit tomu, aby skončila 
státní podpora určená pro živnostníky 
a drobné podnikatele v kapsách bank 
a velkých firem. Na podporu musí mít 
rovněž nárok pouze podniky, které 
v Česku platí daně – pro uživatele da-
ňových rájů nesmí být v českém zá-
chranném systému místo.

Veškeré kroky vlády by měly být jedno-
dušší a transparentnější. Je třeba lidem 
vládní postupy srozumitelně vysvětlovat 
a zdůvodňovat. Chceme, aby vláda zve-
řejnila ceny nákupů z doby krize, a je 
úkolem nás, opozičních politiků, dál 
hlídat, jak a komu platí dotace z peněz 

daňových poplatníků. Vláda by měla 
také ocenit práci všech dobrovolníků 
a podniknout kroky pro zapojení občan-
ské společnosti do modernizace země. 
Celou řadu řešení a inovací mohou 
zajistit právě neziskové aktivity občanů 
či byznysu, proto jim je třeba dát co 
největší prostor a podporu.

Všem nemehlům navzdory nás světová 
pandemie jako národ semkla. Přived-
la na světlo to nejlepší v nás. Příběh 
Česka inspiruje lidi v zemích po celém 
světě. Na to, co jsme společnými silami 
během pár týdnů dokázali, můžeme 
být patřičně hrdí. Tak to ještě chvíli 
i vydržme – vypadá to, že konec už je 
na dohled.

Jan Lipavský 
poslanec

Jak vláda Pata a Mata během krize (ne)zachránila podnikatele
Stát nechal české podnikatele a živnostníky na holičkách, a to v době pravděpo-
dobně nejhorší ekonomické krize za poslední dekády. Existující programy jsou 
nedostatečné, pomalé a překomplikované. Češi se tak raději rozhodli nespoléhat 
na vládu Pata a Mata a zachránit se sami. Jednoho to až vede k zamyšlení, 
k čemu tenhle kabinet tedy vlastně máme? A jak (by) to Piráti udělali lépe?
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Řada zemědělců stála vzhledem k nouzovému 
stavu před otázkou, jak bude letošní rok vůbec 
vypadat a zda má vůbec smysl začít s pracemi. 
Trápili je dva velké problémy – výpadek sezónních 
pracovníků spojený s mimořádnými opatřeními 
a nejistota budoucího odbytu. První problém se 
řeší a byl předmětem opozičních návrhů na sta-
bilizaci zemědělství. Opatření na pomoc země-
dělcům se zajištěním odbytu jsou ale ještě z velké 
části před námi. A významnou roli může hrát 
veřejné stravování a zejména kraje.

Veřejné stravování – nebo přesněji školní 
a ústavní stravování, ať zdůrazním, že mířím 
na stravovací kapacity zřizované státem, kra-
ji a obcemi – je neuvěřitelně velký trh. Jídelny 
ve školách, zdravotnictví, sociálních službách, 
ale i stravování státních zaměstnanců nebo věz-
ňů vytvářejí poptávku po surovinách na výrobu 
mnoha milionů porcí jídla téměř každý týden. 
V minulosti již byly avizovány pokusy o větší 
využívání lokálních potravin ve veřejném stravo-
vání, skončily ale na neschopnosti zřizovatelů se 
domluvit. Je to poměrně složité, protože některé 
instituce zřizují ministerstva, některé stát a obce, 
některé jsou samosprávné. A právě v tomto pří-

padě mohou hrát významnou roli kraje, protože 
zřizují většinu středních škol, krajské nemoc-
nice, významnou část sociálních služeb a další 
stravovací zařízení. Oproti centrálním úřadům 
navíc mají lepší znalost prostředí a i blíže ke kon-
krétním zemědělcům a potravinářům. Navíc 
mohou nabídnout zapojení i obcím, ke kterým 
mají také blízko.

Každá krize je zároveň příležitostí. Přednostní 
nákupy od lokálních zemědělců a potraviná-
řů by měly být naprosto přirozeným přístupem 
i v „normálních“ časech. Teď, v dobách koronavi-
rové epidemie a hlavně v krizi po ní, mohou být 
naprosto zásadní. A je to příležitost i pro kraje, 
jak si zlepšit pověst u občanů a být vidět – ruku 
na srdce, povědomí veřejnosti o jejich fungování 
není ani velké, ani valné. Současná krize ukazuje, 
jak důležitá je soběstačnost. Proto musíme jak 
v řešení současné těžké situace, tak i při následné 
pomoci a obnově našeho hospodářství myslet více 
lokálně. A kraje mají možnost stát se významným 
hráčem v podpoře českého zemědělství.

Mgr. Radek Holomčík 
3. místopředseda Pirátů

Veřejné stravování je šancí pro zemědělství v krajích

Jakých vlastností si u lidí nejvíce vážíte?
a)  Vyčůranosti – není nic lepšího, než 

když člověk umí ošulit, co se dá.
b)  Schopnosti počítat z hlavy mocniny 

a odmocniny.
c)  Svobodomyslnosti, lidskosti, 

schopnosti se domluvit a respektu 
k druhým. 

Která osobnost je vám nejbližší? 
a) Andrej Babiš
b) Jiří Krampol
c) Johnny Depp

Co podle vás obnáší poctivá politika?
a)  Tajné dohody v kuchyňkách, 

ovlivňování médií a pořádnou porci 
koncentrace moci navrch.

b)  Dva měsíce prázdnin a vysoké náhrady.
c)  Spoustu systematické práce, 

mnohahodinová jednání a víkendy 
na cestách.

Co by naší zemi nejvíc prospělo?
a)  Osvícená diktatura, protože takové věci 

přece fungují.
b)  Když si každý bude hledět svého 

a do ničeho se nemontovat.
c)  Vzdělání, aktivní a informovaní občané, 

kteří mají pro strach uděláno.

Když je třeba něčeho dosáhnout, co 
uděláte?
a)  Počkám, až to někdo udělá, však on  

se někdo najde.
b)  Popřemýšlím, komu bych měl říct,  

aby se věci pohnuly. 
c)  Chopím se iniciativy, protože samo  

se to „neto“.

VÝSLEDKY
Spočítejte si, jakou odpověď jste zatrhli 
nejčastěji.

1. Nejčastěji mi vyšlo a)
Ojoj! Z pirátského těsta moc nejste.  
Ale pokud byste to přeci jen chtěli zkusit 
v politice, věděli bychom o hned několika 
konkurenčních stranách, které by pro vás 
byly jako stvořené.

2. Nejčastěji mi vyšlo b)
Zajímá vás spousta věcí, ale politika 
se mezi nimi nevyskytuje. Alespoň ne 
na špičce pelotonu. Třeba se to časem 
změní a pocítíte nutkavou touhu zapojit 
se do více do společenského dění.  
Pokud se tak stane, dejte nám vědět.

3. Nejčastěji mi vyšlo c)
Záleží vám na spravedlnosti a poctivosti. 
Věříte, že vzdělání je řešení. Myslíte 
si, že tahle země má na víc, než aby si 
ji porcovali zkorumpovaní autokraté 
a oligarchové. Vypadá to, že vám v žilách 
koluje pirátská krev! Není na čase zkusit 
se stát členem Pirátské strany?  

Pokud o tom přemýšlíte, mrkněte 
na nalodeni.pirati.cz.

Jsi z pirátského   
      těsta?
Udělejte si jednoduchý test a zjistěte, 
zda by z vás byl dobrý Pirát či Pirátka! 

Tajenku křížovky pošlete na krizovka@pirati.cz. Tři vylosovaní dostanou pirátské tričko.
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